

校史沿革與發展願景

一、創校肇始・奠基立校（1945—1968）

臺北市立中正高級中學之前身為「臺北縣立士林初級中學」，創立於1945年，並於1946年正式招生，首任校長為蘇進傳校長。其後在何江山、謝大荒、邵夢蘭等歷任校長的接續擘畫與穩健經營下，校務規模逐步拓展，辦學聲譽日益卓著，奠定深厚教育基礎。

1964年8月，奉省政府核准試辦高中，因辦學成效優異，於1966年正式改制為「士林中學」，成為同時設有高中部與初中部之完全中學。1968年因行政區調整，本校隨士林、北投地區改隸臺北市，校務發展邁入新階段。

二、校名定錨・遷校石碑（1968—1975）

1968年，配合九年國民義務教育政策，「士林中學」拆分為「臺北市立士林高級中學」與「士林國民中學」。因原校區空間有限，且隨人口成長教育需求遽增，1972年奉令將士林校區劃歸士林國中，本校另於石碑現址（舊名「軟橋」）籌建新校舍。

1975年2月15日，新校舍正式落成，並完成遷校大事；同年8月，奉准更名為「臺北市立中正高級中學」，校名自此確立，象徵學校發展的重要里程碑。

三、歷任校長接力・校務穩健深化

自1975年遷校以來，歷任校長群策群力、接續耕耘，包括邵夢蘭校長（1964—1975）、于維魯校長（1975—1986）、江壽真代理校長（1986）、江清水校長（1986—1996）、丁亞雯校長（1996—1999）、林石得校長（1999—2003）、劉正鳴校長（2003—2009）、簡菲莉校長（2009—2017）、趙麗華代理校長（2017）、江惠真校長（2017—2025）等，持續推動校務精進，使中正高中逐步形塑出**優質、多元、國際化並重**的學校特色。

四、多元發展・特色課程並進

本校長期回應國家人才培育政策，積極發展特色課程：

- **藝術教育**：1984年設立美術班，1985年舞蹈班，1986年音樂班，成為同時具備三大藝術專長之重點學校。

- **體育培育**：2008 年成立體育班，重點發展田徑、武術、足球、擊劍、舉重等項目，競賽成果斐然。
- **國際與科技教育**：
 - 2017 年全臺首辦高中雙聯學制（JDP）
 - 2019 年全臺首辦國際大學預科課程（NCUK IFY）
 - 2020 年因應北投士林科技園區發展，首創人工智慧（AI）學程
 - 2021 年成立雙語實驗班
 - 2023 年獲國際文憑組織（IBO）授權，成為全臺首所同時通過 **IBDP 與 IBCP（16-18 歲）** 認證之 IB 世界學校

五、校園建設・學習空間持續升級

本校校地面積近 76,000 平方公尺，校園廣闊、環境優美。自 1975 年起，校舍與教學場域逐年增建：

- 1987 年完成藝德樓，專供藝術才能教育使用
- 2020 年迎曦樓落成，設置游泳池、擊劍、武術等專業運動場館
- 2025 年 12 月啟動新建「綜合教學大樓」工程及系列校舍改建計畫

透過硬體升級與空間再造，學校持續為師生打造安全、專業且富有美感的學習環境。

六、承先啟後・前瞻願景（2025—）

2025 年 8 月 1 日，許孝誠先生接任本校第九任校長。在延續「大氣洛城，大器中正人」之辦學願景下，承襲歷任校長與全體師生長年累積的教育厚度，以**藝術、人文與科學**為核心，深化校本課程發展。

面對全球化與科技快速變遷，中正高中立基城市發展脈絡，積極回應人工智慧與國際連結所帶來的新課題，逐步形塑以「**科技 × 國際**」為雙主軸的學校發展方向。透過多元課程、國際教育與智慧校園建構，培育學生的跨文化溝通能力與全球行動力，讓每一位學生皆能依其天賦與志向，站上屬於自己的學習舞台。

七、凝聚共好・校務蒸蒸日上

本校師資優良、學生表現亮眼，家長會與校友會長期支持校務發展。在全體師生與職員工團結合作、精誠努力之下，校風活潑進取，各項學藝與活動屢創佳績，校務持續精進，深獲社會各界肯定與信賴。

Taipei Municipal Zhongzheng Senior High School

History, Development, and Future Vision

I. Foundation and Early Development (1945 – 1968)

Taipei Municipal Zhongzheng Senior High School traces its origins to **Shilin Junior High School of Taipei County**, which was officially established in 1945 and began student enrollment in 1946. The school's founding principal was **Mr. Su Jin-Chuan**(蘇進傳). Under the successive leadership of Principals **Ho Jiang-Shan**(何江山), **Hsieh Da-Huang**(謝大荒), and **Shao Meng-Lan**(邵夢蘭), the school expanded steadily in scale and reputation, laying a solid foundation for its long-term educational mission.

In August 1964, the school was approved by the provincial government to pilot a senior high program. Owing to its outstanding educational outcomes, it was formally restructured in 1966 as **Shilin High School**, operating as a complete secondary school with both junior and senior divisions. In 1968, following administrative realignment, the school was placed under the jurisdiction of **Taipei City**, marking a new chapter in its institutional development.

II. Relocation and Establishment of School Identity (1968 – 1975)

In 1968, as part of Taiwan's implementation of nine-year compulsory education, Shilin High School was reorganized into **Taipei Municipal Shilin Senior High School** and **Shilin Junior High School**. Due to space constraints at the original campus and rapidly increasing educational demand, the school was instructed in 1972 to relocate. A new campus was constructed at the present **Shipai site**.

On February 15, 1975, the new campus was officially completed, and the relocation was successfully accomplished. In August of the same year, the school was formally renamed **Taipei Municipal Zhongzheng Senior High School**, establishing its enduring institutional identity.

III. Leadership Continuity and Institutional Growth

Since the relocation in 1975, the school has benefited from the dedicated leadership of successive principals, including **Shao Meng-Lan** (1964 – 1975 邵夢蘭), **Yu Wei-Lu** (1975 – 1986 于維魯), Acting Principal **Jiang Shou-Zhen** (1986 江壽真), **Jiang Qing-Shui** (1986 – 1996 江清水), **Ding Ya-Wen** (1996 – 1999 丁亞雯), **Lin Shi-De** (1999 – 2003 林石得), **Liu Zheng-Ming** (2003 – 2009 劉正鳴),

Chien Fei-Li (2009 – 2017 簡菲莉), Acting Principal Chao Li-Hua (2017 趙麗華), and Jiang Hui-Zhen (2017 – 2025 江惠真).

Through their collective efforts, Zhongzheng Senior High School has gradually shaped a distinctive profile characterized by **academic excellence, curricular diversity, and international engagement.**

IV. Diverse Programs and Signature Educational Pathways

In alignment with national talent development policies, the school has actively expanded a wide range of specialized programs:

- **Arts Education:**
The Art Program was established in 1984, followed by the Dance Program in 1985 and the Music Program in 1986, positioning the school as a major hub for comprehensive arts education.
- **Athletic Development:**
In 2008, the Sports Program was launched, focusing on athletics, martial arts, soccer, fencing, and weightlifting, with students achieving notable competitive success.
- **International and Technological Education:**
 - 2017: Taiwan's first senior high **Joint Diploma Program (JDP)**
 - 2019: Taiwan's first **NCUK International Foundation Year (IFY)**
 - 2020: Launch of the **Artificial Intelligence (AI) Program** in response to the development of the Beitou – Shilin Technology Park
 - 2021: Establishment of a **Bilingual Experimental Program**
 - 2023: Authorized by the **International Baccalaureate Organization (IBO)** as an IB World School, becoming Taiwan's first school accredited to offer both **IBDP and IBCP (ages 16 – 18)**

V. Campus Development and Learning Environment Enhancement

The school campus covers approximately **76,000 square meters**, offering a spacious and aesthetically pleasing learning environment. Since 1975, continuous campus development has taken place:

- 1987: Completion of the **Yide Building(藝德樓)**, dedicated to arts education
- 2020: Opening of the **Yingxi Building(迎曦樓)**, featuring a swimming pool and specialized facilities for fencing and martial arts
- December 2025: Commencement of the **Comprehensive Teaching Building Project** and a series of campus renewal initiatives

Through ongoing infrastructure upgrades and spatial redesign, the school is committed to providing students and faculty with a safe, professional, and inspiring educational environment.

VI. Vision for the Future: Building on Tradition, Advancing Forward (2025 –)

On August 1, 2025, Mr. Hsu Hsiao-Cheng(許孝誠) assumed office as the ninth principal of Taipei Municipal Zhongzheng Senior High School. Upholding the school’s guiding vision— **“Broad Horizons, Great Minds: Zhongzheng Students of Character and Capacity”** —the school continues to build upon decades of accumulated educational strength.

With **arts, humanities, and sciences** at its core, Zhongzheng Senior High School is actively responding to the challenges and opportunities of globalization and rapid technological change. Anchored in Taipei’s urban development context, the school is shaping a future-oriented direction defined by the dual pillars of **Technology and International Education**.

Through diversified curricula, global learning opportunities, and the development of a smart campus, the school aims to cultivate students’ cross-cultural communication skills and global competence, enabling every learner to thrive according to their talents and aspirations.

VII. A Collaborative Community and Flourishing School Culture

With a highly qualified faculty, motivated students, and strong support from parents and alumni, Zhongzheng Senior High School has fostered a vibrant and progressive school culture. Through the collective dedication of teachers, staff, and students, the school has consistently achieved excellence in academics and extracurricular activities, earning widespread recognition and trust from the broader community.